

Research Data – Interview Guides

Walter Benjamin Research Project, led by Dr Raffael Beier

Analysing Moving Decisions of Former Slum Dwellers after Resettlement (DFG: 456455682)

<https://gepris.dfg.de/gepris/person/456416061?language=en>

Data Information

Type and scope of data:

Narrative-biographic interviews (rather unstructured and open) with

- 27 people who left state-subsidised houses ('RDP houses') in Gauteng, South Africa,
- 28 former residents of the neighbourhood Sehb El Caid in Salé, Morocco, who did not access or left resettlement housing, and
- 10 former residents of a shantytown in Hay Mohammadi, Casablanca, Morocco, who did not access or left resettlement housing.

Time of data collection:

October 2020 – April 2021 (South Africa) and September/October 2021 (Morocco)

Main research question:

How does the decision to leave new housing after resettlement relate to people's perceived dwelling functions as well as to their experiences of and aspirations towards adequate housing?

In case you are interested in accessing the data for academic reasons, please contact Raffael Beier (raffael.beier@udo.edu)

Interview Guide – South Africa (Gauteng)

This guide is to help to manage the interview and to keep the interview going. It should incite the interviewed person to talk as much as possible about all aspects he/she finds relevant and important to mention. There is neither a strict chronology nor a strict specification of topics.

Where do you currently live?

- (R1)

Where have you lived before? Please tell us the last five places you have lived (incl. the 'RDP' house). For how long have you lived at each place?

(Mark the 'RDP'. Take the list as a memory aid to come back to each place of residence throughout the interview.)

- (R2)
- (R3)
- (R4)
- (R5)
- (R6)

Could you please describe your (current) place of residence (R1)?

(This question may be repeated for each place of residence listed above.)

Possible follow-up questions:

- Who lived there together with you?
- Did you rent, own, or occupy the place?
- What did you like and what did you dislike?
- Would you move in again and why?

Why did you move out of (R6) and why have you moved to (R5)?

(This question may be repeated for each place of residence listed above.)

What are the three most important aspects of a good place of living? Please explain. (You may refer to your own experiences.)

Where and how would you like to live in ten years from now?

What is your opinion on the 'RDP' housing programme? How could it be improved?

Guide d'entretien – Maroc (Salé and Casablanca)

Ce guide doit faciliter l'entretien en incitant la personne interviewée à parler franchement et autant que possible sur chaque aspect qu'elle trouve importante de mentionner. Le guide ne présente pas une chronologie stricte ni une liste exhaustive et stricte des sujets et des questions.

Prénom de la personne interviewée :

lieu :

date :

❖ **Où est-ce que vous habitez actuellement** (et depuis quand) ? (*Logement 1 – L1*)

- (L1) _____

❖ **Où est-ce que vous avez habité avant** (et avant, et avant, ...) ? Combien de temps y avez-vous habité (dans chaque logement) ?

(Cette liste peut t'aider à garder le fil pendant l'entretien. Pendant l'entretien tu reviendras sur chaque logement. Si la personne a déménagé plusieurs fois dans le même quartier, mentionnes chaque logement.)

- (L2) _____

- (L3) _____

- (L4) _____

- (L5) _____

- (L6) _____

❖ **S'il vous plaît, parlez-nous de votre logement actuel (L1).** Qu'est-ce que vous aimez, qu'est-ce que vous n'aimez pas ? (*Répète cette question pour chaque logement listé ci-dessus.*)

Quelques questions à poser occasionnellement :

- Qui habite avec vous dans ce logement ?
- Louez-vous ce logement (contrat ?) ou êtes-vous propriétaire (papiers ?) ?
- Quelle est votre relation avec vos voisin(e)s ?
- Pourriez-vous imaginer d'y habiter encore une fois ?
- Comment avez-vous trouvé votre logement ?

❖ **Pourquoi est-ce que vous avez déménagé de (L6) à (L5) ?** (*ou : Pourquoi avez-vous décidé de vendre/louer votre logement ?*) (*Répète cette question pour chaque déménagement.*)

❖ **Où souhaitez-vous vivre dans cinq ans ?** Est-ce que vous pensez déjà à déménager de nouveau ?

❖ **Quel est votre avis sur le programme de relogement des bidonvilles ?** (Quel était votre expérience ? Comment pourrait-on améliorer le programme ?)

❖ **Selon vous, quels sont les aspects les plus importants d'un logement décent ?**